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گروه سیاســی – خاطره میرزا: گروه 
ویژه اقدام مالی در جدیدترین به روزرســانی 
خود نام ایران را همچنان در فهرســت سیاه 
این ســازمان حفظ کرده است. داستان عدم 
عضویت ایــران در FATF موضوعی اســت 
که از زمان دولت روحانی بســیار مورد توجه 
قرار گرفت و با توجــه به تبعات این موضوع، 
دولــت قبل لایحه عضویت ایران را به مجلس 
فرستاد که در مجلس هم تصویب شد اما پس 
از آن مورد ایراد شورای نگهبان قرار گرفت و 
به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال شد؛ 
اما در این مجمع هیچ تصمیم اعلام شــده ای 
در این خصوص گرفته نشــد. تا زمان دولت 
روحانی تلاش شــد تا این موضوع حل شود. 
مشــکلات عدیده ای که عدم عضویت ایران 
برای مبادلات مالی بیــن المللی ایران فراهم 
می کند باعــث این اصرار دولت بــود؛ اما در 
مقابل مخالفــان عضویت عنوان می کردند که 
این عضویت زیان های بسیار برای کشور دارد. 
در آن زمان روزنامه ها و خبرگزاری های منتقد 
و مخالف دولت بــا تندترین کلمات به انتقاد 
از این مســأله پرداخته انــد و آن را »خیانت 
دولــت« نامیدند. آنها اصرار دولت به عضویت 
ایران در FATF را به عنوان »خودتحریمی« 
بانک های داخلی تعبیر کردند و از شکل گیری 
»موج گســترده ای از اعتراض همگانی نسبت 
به اجــرایFATF « خبردادند.دولت روحانی 
در طول چهار ســال دوم خود ســعی کرد به 
شــبهات شکل گرفته پاســخ دهد. آن دولت 
انتقــادات منتقــدان را در پنج محور خلاصه 
کرده و بصورت مجزا به هر کدام پاســخ داده 

بود: 
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گروه اقدام مالی
گروه اقــدام مالی به سیاســت ها، رویه ها، 
قوانیــن و مقررات می پردازد. برای گروه اقدام 
مالی مهم اســت که در کشورها قوانین ملی 
کارا و اثر بخشــی برای مبارزه با پولشــویی و 
تامین مالی تروریســم وجود داشــته باشد؛ 
مقامــات قضایی و اجرایــی، اختیارات کافی 
برای نظارت بر اجــرای این قوانین و مقررات 
داشته باشند؛ شناسایی مشتری در موسسات 
مالی انجام شــود؛ سوابق معاملات برای مدت 
مشــخصی نگهداری شــود و نظایر آن. گروه 
اقدام مالی به جمع آوری اطلاعات تراکنش ها 
و معاملات خاصی نمی پردازد. این گروه، هیچ 
مکانیزمــی برای دریافت اطلاعــات از بانکها 
و کشــورها ندارد و اساســاً کارکرد این گروه، 

بررســی سیاست ها و رویه هاســت نه داده ها، 
معاملات و تراکنش ها.
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سایر کشورها

واقعیت این اســت که هیچ یک از اعضای 
گروه اقدام مالی به دلیل عضویت در این گروه، 
متعهد نیســت که اطلاعات مشــتریان نظام 
مالی خود را در اختیار سایر اعضاء قرار دهد و 
هرگونه تبادل اطلاعاتی میان اعضاء بر اساس 
معاهدات دوجانبه یــا چندجانبه میان آنها و 
پس از تصویب مجالس و سایر مراجع ذیصلاح 
داخلی آنها خواهد بــود. به عبارت دیگر، اگر 
میان دو کشور عضو، معاهده معاضدت قضایی 
وجود داشــته باشد و در آن معاهده قید شده 
باشد که اطلاعاتی در زمینه مبارزه با پولشویی 
و تامین مالی تروریســم میان مقامات قضایی 
و اجرایــی آنها مبادله خواهد شــد، آنگاه بر 
همان اســاس و در چارچــوب همان معاهده 
مبادله اطلاعــات انجام خواهد شــد. اما اگر 
چنین معاهده  و ترتیباتی وجود نداشته باشد، 
صرف عضویت در گــروه اقدام مالی و اجرای 
توصیه های گروه مزبور باعث نخواهد شــد که 
تبادل دوجانبه اطلاعات صورت گیرد. روشن 
است در معاهدات معاضدت قضایی که میان 
جمهوری اسلامی ایران و سایر کشورها منعقد 
شــده اند و تماماً به تصویب و تایید شــورای 
نگهبان رسیده و یا خواهند رسید دغدغه های 
کشــور در رابطه با انتقال اطلاعات حســاس 
درنظر گرفته شــده و تحفظ های لازم صورت 

گرفته و خواهد گرفت.
3- تعریف تروریسم

گروه اقدام مالی هیچ تعریفی از تروریســم 

ارائــه نداده و به معرفی مشــاغل و ابزارهایی 
که ممکن اســت مورد سوء اســتفاده تامین 
کنندگان مالی تروریســم قرار گیرند پرداخته 
و توصیه هــای لازم را در ایــن خصوص ارائه 
نموده اســت. تعریف تروریســم امری است 
که مورد اختــلاف کشــورهای مختلف قرار 
دارد. بــا این حال، در کنوانســیون مبارزه با 
تامین مالــی تروریســم )۱۹۹۹(، تعریفی از 
تروریســم پذیرفته شده اســت که در قانون 
مبارزه با تامین مالی تروریسم مصوب ۱۳۹۴ 
درجمهوری اسلامی ایران نیز با اندکی تغییر 

در عبارات، مورد قبول قرار گرفته است.
به موجــب قانون مزبور، ایــران نیز مانند 
اکثرکشــورها اعمال خشــونت باری را که از 
طریــق ارعاب مــردم، قصد تاثیرگــذاری بر 
سیاست ها و رویه های دولت ها را دارند اعمال 
تروریستی محســوب کرده است و به بخش 
قابل توجهی از کنوانســیون های سازمان ملل 
متحد که بــرای مقابله با تروریســم تدوین 
شــده اند پیوســته اســت.  بنابراین از جهت 
مفهومی، ایران در تعریف تروریســم با جامعه 
بیــن المللی همســو می باشــد. در رابطه با 
مصادیق ســازمان ها و گروه های تروریستی، 
ایران مانند هرکشــور دیگری حق دارد که در 
قوانین خود، نهادهــای ذیصلاح برای تعیین 
مصادیق ســازمان ها و گروه های تروریستی را 
مشــخص کند و این مصادیق را به اشخاص 
حقیقی و حقوقی ابــلاغ نماید. هیچ چیز در 
توصیه هــای گــروه اقدام مالی وجــود ندارد 
که ایران را ملزم نماید از فهرســت آمریکا یا 
هر کشــور دیگری در خصوص ســازمان ها و 
نهادهای تروریســتی تبعیت کند. ایران مانند 

بسیاری از کشورها می تواند در هنگام پیوستن 
به هر کنوانسیونی، اعمال حق شرط کند.
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متحد

 یکــی از انتقادات وارد شــده بر تعامل با 
گروه اقدام مالی این است که ایران، با اجرای 
استانداردهای گروه اقدام مالی مکلف خواهد 
شــد که قطعنامه های تحریمی سازمان ملل 

متحد علیه خود را اجرا نماید.
مبنــای این انتقاد توصیه شــماره ۷ گروه 
اقدام مالی است که مقرر می دارد: »در اجرای 
قطعنامه های شــورای امنیت ســازمان ملل 
متحد در ارتباط با جلوگیری، سرکوب و توقف 
اشاعه سلاح های کشتار جمعی و تامین مالی 
آن، کشــورها باید تحریم های مالی هدفمند 
را به اجــرا گذارند«. قطعنامه های یادشــده 
کشورها را ملزم می کنند برای اطمینان از این 
که هیچگونه وجه یــا دارایی دیگری، به طور 
مســتقیم یا غیر مســتقیم در اختیار شخص 
یا نهادی قرار نگیرد که توســط یا به موجب 
اختیارات شورای امنیت سازمان ملل متحد- 
تحت فصل هفتم منشور سازمان ملل متحد- 
معین شده اند و یا اشخاص مزبور از آن وجوه 
یا دارایی ها بهرمند نشوند، بدون تاخیر، وجوه 

و دارایی های آنها را مسدود کنند.
منتقدان تعامل با گــروه اقدام مالی اظهار 
می دارند اجرای این توصیه باعث خواهد شد 
که ایران مکلف بــه اجرای قطعنامه ۱۹۲۹ و 

سایر قطعنامه های تحریمی علیه خود شود. 
در پاســخ باید گفت اصولاً اجرای توصیه 
هفتم گروه مذکور در برنامه اقدام مورد توافق 
ذکر نشده اســت. همچنین مشابه بسیاری از 

کشــورها، اجرای تمامی توصیه های ۴۰ گانه 
الزام آور نبــوده و از این بابت تعهدی متوجه 
کشور نخواهد بود. در رابطه با قطعنامه ۱۲۶۷ 
)موضوع توصیه ششــم گروه اقدام مالی( نیز 
باید اشاره نمود این قطعنامه مرتبط با القاعده، 
طالبان، داعش، اسامه بن لادن و سایر اشخاص 
و سازمان های تروریستی مرتبط با آنهاست که 
اقدامات متعددی را علیه جمهوری اســلامی 
ایــران انجام داده اند و ایران نیز همانند برخی 
دیگر از کشورها قربانی عملیات تروریستی این 
گروه بوده است. از این رو مفاد این قطعنامه از 
سال ها پیش در بانک های کشور اجرا می شود.

حتی در صورت اضافه شــدن اسامی دیگر 
به این فهرست در قطعنامه های آتی نیز هیچ 
گونه تحمیلی نمی تواند بر کشور صورت گیرد 
چرا که در قانون مجلس شــورای اســلامی 
تصریح شــده است که تشــخیص مصادیق 
تروریسم تنها توسط شورای عالی امنیت ملی 

کشور صورت می گیرد.
5- قطع روابط با اشــخاص مشمول 

تحریم های آمریکا
بــه لحاظ فنی و تخصصــی هیچ امری در 
استانداردهای گروه اقدام مالی وجود ندارد که 
ایران یا هیچ کشور دیگری را مکلف به تبعیت 
از تحریم هــای آمریکا نماید. رژیم تحریم های 
آمریکا مستقل از گروه اقدام مالی است. علاوه 
بــر این، در متن برجام  این نکته مورد اذعان 
قرار گرفته اســت که کلیه اشــخاص ایرانی، 
می توانند با یکدیگــر روابط مالی و اقتصادی 
داشته باشند. با این همه تلاش دولت روحانی 
به جایی نرسید. با این که چند بار عنوان شد 
که رسیدگی به این لایحه ها دوباره در مجمع 
تشخیص بررسی می شــود اما نهایتا موضوع 
مســکوت ماند.  با تشکیل دولت سید ابراهیم 
رئیسی بعضی از صاحب نظران عقیده داشتند 
کــه در این دولت هم موضــوع احیای برجام 
به نتیجه می رســد و هم عضویــت ایران در 
FATF. با این همه هر دوی این مسائل تا به 

حال لاینجل  مانده است. 
روز گذشــته خبرگزاری فرانســه خبر داد 
که  گروه ویژه اقدام مالی )FATF( در بیانیه 
جدید خود کشورهایی را که در فهرست سیاه 
این سازمان قرار دارند، اعلام کرد که بر اساس 
آن، نام ایران همچنان در این فهرســت حفظ 
شده اســت.  این ســازمان در به روزرسانی 
جدید خود نام میانمار را نیز در فهرست سیاه 
خود قرار داده است و پاکستان و نیکاراگوئه از 

فهرست خاکستری آن خارج شده اند.

مشکل »گروه ویژه اقدام مالی« همچنان لاینحل 

نام ایران در فهرست سیاه FATF باقی ماند 

رئیس جمهور گفــت: امروز علی رغم تمــام تحریم ها و 
تهدیدها شاهد رشد صادرات در کشور هستیم.

به گزارش ایسنا، سیدابراهیم رئیسی در بیست و ششمین 
ســالروز ملی صادرات اظهار کرد ۴۰ درصد رشد صادرات و 
۱۳ درصد رشــد صادرات غیرنفتی در سال جاری نشان از 

عزم صادرکنندگان و فعالان اقتصادی است.
وی خاطرنشان کرد: اگر احیای کارخانجات و کارگاه های 
تولیدی، مثبت شدن تراز تجاری، رشد تولید و صادرات نفتی 
و غیرنفتی دشمن را عصبانی می کند، بگذار عصبانی شود و 
از این عصبانیت بمیرد. ما متوقف نمی شــویم. ما افسران و 

سربازان خنثی کردن تحریم ها و دور زدن تحریم ها داریم.
وی یادآور شــد: دیروز در صنعت نظامی گرفتار ســیم 
خــاردار بودیم، امــا امروز در نیویورک و ســمرقند یکی از 
خواسته هایشان این است که یکی از صنایع  نظامی مان را به 
آن ها بفروشیم. می گویند ما شنیده ایم که صنایع نظامی شما 

پیشرفته  است و با بقیه کشورها فرق دارد.
رئیسی تاکید کرد که »ما امروز جنگ اراده ها  را داریم« 
و افزود: یک اراده نمی خواهد ما  تولید داشته باشیم و ملت 

ایران با اراده میخواهد این کار را انجام دهد.
رئیس جمهور با بیان این که » قابل پیش بینی شدن تولید 

در گروی ثبات است و هرچه ثبات بیشتر شود و تصمیمات 
لحظه ای کنار رود طبیعتا تولید رشد بیشتری خواهد بافت« 
افزود:  دستورالعمل ها و تصمیمات باید  متقن باشد و دارای 

ثباتی باشد که به بازار و عرضه کالا ثبات دهد.  
وی هم چنین با بیان این که »امروز کیفیت حرف بالایی 
را  میزند. بسیارمهم است که کار از کیفیت بالایی برخوردار 
باشــد و ددســتیابی به رشــد اقتصادی در گروی صادرات 
در کشــور اســت .« تاکید کرد: همانطور که ملت در جنگ 
تحمیلی ســرافراز شــد، در این جنگ تحریمی نیز تاکنون 
سرافراز شده ایم.  حرف سخنگوی امریکا خودش گفته که 
در فشار حداکثری شکســت خورده است. حرف خودشان 

است.
رئیســی ادامه داد: نباید صادر کننده ای را  که تشــویق 
می کنیم، اگر ارز  را نیاورد متهم کنیم بلکه باید مشــکلش 
رفع شود و باید تسهیل کرد که کالا به سهولت صادر شود.  

باید دنبال شود که صادر کننده با یک روش صادر کند.

وی بــا بیان این که  »ما بایــد جایگاه رفیعی در ترانزیت 
منطقه داشــته باشــیم«، گفت: ترانزیت خدمــات فنی و 
مهندســی مهم اســت و بخش مهمی از کار صــادرات ما 

می تواند باشد و باید بر روی آن کار شود.
رئیس جمهور با اشاره به بحث گردشگری سلامت گفت: 
در این زمینه جمهوری اســلامی در منطقه و جهان حرف 

دارد. بهترین عمل های جراحی در کشور  انجام می شود.
وی در ادامه گفت: از فرمایشات رهبری مساله جلوگیری 
از خام فروشــی اســت و باید ارزش افزوده ایجاد کرد. شما 
ببینید بهترین کاشی، سرامیک، پارچه، پرده، مبل، فرش و 

... کجا تولید می شود؟
وی با بیان این که »احیای کارخانه ها از سیاســت دولت 
است و ادامه دارد«، گفت: دیپلماسی سیاسی باید در خدمت 
دیپلماســی اقتصادی باشد و هیچ سفیری از  ما در خارج از 
کشور نباید دغدغه  مسایل اقتصادی جزو مساله اولش باشد. 
رشد ۴۰ درصدی صادرات عزم فعالان اقتصادی کشور است.  

همه تلاش باید در چارچوب تولید باشــد و باید  مجلس در 
این زمینه  قوانین را اصلاح کند.

رئیسی با بیان این که  »دشمن تلاش می کند که کشور 
مولد نباشد و  فقط مصرف کننده باشد«، گفت: ما  با وجود 
تحریم ها در صادرات پیروز شدیم. باید شورای عالی صادرات 

تشکیل شود و باید  دانشگاه  در کنار تولید باشد.
وی با اشاره به مساله برنامه هفتم گفت: جایگاه تجارت در 
برنامه هفتم مهم است و  در مجلس و دولت دنبال می شود.

وی ادامــه داد: حجم و کیفیت صادرات، نشــان قدرت 
اقتصادی اســت و نشانه های خوبی است و افزایش صادرات 
نشــان بسیاری از موفقیت ها در کشور در همه حوزه هاست.  

ما می توانیم عرصه های مختلفی در صادرات داشته باشیم.
رئیس جمهور گفت: فعال کردن بازارچه های مرزی لازم 

است و میتواند به توسعه تجارت کمک کند.
وی در پایان گفت: ما بســته ای را برای رفع مشــکلات 
تجــاری پیشــنهاد کردیم و ابلاغ شــد و گامــی بود که 
صادرکنندگان خوشحال شــدند. مجلس و دولت و تمامی 
بخش های کشــور به تبعیت رهبری مصمم برافزایش تولید 

در کشور و صادرات غیرنفتی در کشور هستند.
در این مراسم از صادر کنندگان برتر تجلیل شد.

رئیس کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس شورای 
اسلامی در نامه ای به رئیس جمهوری خواستار رفع مشکل 
کمبود اقلام دارویی همچون آنتی بیوتیک ها و سرم تزریقی 
شــد و تاکید کرد که باید تمهیدات لازم برای جلوگیری از 
کمبودها و تامین ذخیره های لازم در کارخانجات تولیدی و 

شرکت های پخش اندیشیده شود.
به گزارش ایســنا، در نامه حســینعلی شهریاری رئیس 
کمیســیون بهداشــت و درمان مجلس به حجت الاسلام و 
المســلمین ابراهیم رئیســی، رئیس جمهوری آمده است: 
همانگونــه که به دفعات به حضرتعالی یــادآوری نموده ام و 
خاطر شریف قطعاً مستحضر می باشد، با توجه به تغییر نرخ 
ارز دارو و ثبت سفارشات جدید برای مواد اولیه جهت تولید 

داروهای داخلی بر اســاس نرخ جدیــد و نیز چالش تامین 
نقدینگی لازم، وقوع وقفه در تولیــد، ورود و عرضه دارو به 
خصــوص در فصل پاییز و زمســتان و بالاخــص در زمینه 
داروهــای پرمصرف این فصول همچون انواع آنتی بیوتیکها 
و داروهــای بیماریهای عفونی امــری دور از انتظار نبوده و 
متاسفانه در حال حاضر به عنوان یک واقعیت به شدت نگران 
کننده، موجب ســردرگمی بیماران و کندی روند درمان و 
بهبود آنان، هم اکنون وجود دارد و عنایت ویژه دولت محترم 

را بــرای حل عاجل آن می طلبــد. از آنجا که موضوع مزبور 
از دغدغه های جنابعالی بــوده و دولت نیز به اهمیت مقوله 
ســلامت به خوبی واقف می باشد، مســتدعی است دستور 
فرمایید موضوع کمبود اقلام دارویی مذکور و سرم تزریقی 
که به ویژه کودکان و سالمندان را مورد تهدید قرار می دهد 
در اسرع وقت مرتفع گردیده و تمهیدات لازم برای جلوگیری 
از کمبودها و تامین ذخیره های لازم در کارخانجات تولیدی 
و شرکت های پخش اندیشیده و نتیجه اقدامات به عمل آمده 

به این کمیســیون اعلام گردد. ضمنا در شرایط کنونی که 
دشمنان با کوچکترین بهانه درصدد مخدوش نمودن چهره 
نظام بوده و عوامل داخلی آنان نیز با بزرگنمایی، سعی را در 
برانگیختن اذهان دارند و مســئله سلامت عمومی و کمبود 
داروهای متداول برای امراض ســاده نیز فی نفسه موضوعی 
حساس و اورژانسی به شمار می رود، پرداختن به حل موضوع 
و گره گشایی از مشکلات و چاره اندیشی برای آنها، اهمیت 
قضیه را دوچندان می نماید و انتظار برای دسترسی آسانتر 
مردم به داروهای ضروری، از ســوی جنابعالی که نسبت به 
این حوزه امعان نظر داشــته و بارها به مسئولین ذیربط در 
این خصوص تاکید نموده اید، انتظاری کاملا بجا و ان شاءالله 

نتیجه بخش می باشد.

یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی با 
تاکید بر اینکه تعرفه گذاری بر صادرات محصولات جالیزی 
آدرس غلط جهت رســیدن به خودکفایی است و این تعرفه 
کشور را به ســمت خودکفایی نخواهد برد، گفت: بعضی از 
تصمیم سازان و بعضی از کارشناسان به نوعی آدرس غلط به 

تصمیم گیران و مسئولان می دهند.
به گزارش ایسنا، علیرضا عباسی با بیان اینکه »در حوزه 
کشاورزی دو محدودیت اصلی وجود دارد؛ یکی محدودیت 
منابع آبی و دیگــری محدودیت خاک«، اظهار کرد: باید به 
فکر راهکاری برای غلبه بر این دو محدودیت باشــیم تا در 
نتیجه امنیت غذایی در کشور به صورت پایدار بوجود بیاید.

این نماینــده مجلس با انتقاد از سیاســت وزارت جهاد 
کشــاورزی در مورد تعرفه گذاری بــر محصولات جالیزی 
گفت: باید در نظر داشــته باشیم که بهره وری در حوزه آب 
در کشــور حدود ۳۵ درصد است و باید یکی از دغدغه های 

اصلی وزارت خانه افزایش بهره وری آب باشــد؛ بطور موازی، 
افزایش راندمان تولید محصــول نیز باید مورد توجه جدی 

دولت مردان قرار بگیرد.
عباســی با بیان اینکه »کمیسیون کشــاورزی مجلس 
شــورای اســلامی در بحث اصلاح شــورای قیمت گذاری 
محصولات کشاورزی کاری انجام داد که زمینه پیاده سازی 
الگوی کشت در کشور فراهم شد«، ادامه داد: سابق بر این، 
ارز ترجیحــی به واردات گندم اختصاص داده می شــد ولی 
گندم از کشــاورز داخلی به ثمن بخس خریداری می شد و 
انگیزه تولید گندم و ســایر کالاهای اساسی را از کشاورزان 
می گرفت و رغبتی برای کشت کالای اساسی برای کشاورزی 
بوجود نمی آمد. کمیسیون کشاورزی مجلس، شورای قیمت 
گذاری را به نفع کشاورز داخلی اصلاح کرد، نحوه تخصیص 
ارز ترجیحی هم تغییر پیدا کرد و الحمدلله امروز کشــاورز 
مشتاقانه به ســمت تولید کالاهای اساســی که نیاز مبرم 

کشــور اســت، می رود. وی در ادامه با تاکید بر اینکه وضع 
عوارض صادراتی بر محصــولات جالیزی در تعارض با ماده 
۲۳ قانون احکام دائمی و قانون بودجه ۱۴۰۱ اســت، اظهار 
کرد: قانونگذار در بودجه ۱۴۰۱ مشخص کرده محدودیتی 
در بحث صادرات انجام نشود مگر اینکه ۶ ماه قبل در دولت 
تصویب و اطلاع رسانی صورت بگیرد؛ آیا راهکار اینکه ما به 
خودکفایی در کالاهای اساسی برسیم این هست که تعرفه 
بــر صادرات محصولات جالیزی بگذاریم ؟ این تعرفه گذاری 
ما را به خودکفایی نخواهد رســاند چون مقدار اراضی که بر 
اثر اعمال این سیاســت آزاد می شود قابل توجه نیست و به 
نوعی اشــتباه محاسباتی است. این نماینده مجلس تصریح 
کرد: تعرفه گذاری بر صــادرات محصولات جالیزی آدرس 
غلط جهت رسیدن به خودکفایی است؛ این تعرفه کشور را 
به سمت خودکفایی نخواهد برد. بعضی از تصمیم سازان و 
بعضی از کارشناسان به نوعی آدرس غلط به تصمیم گیران 

و مسئولان می دهند. عباسی گفت: مسیری که وزارت جهاد 
کشــاورزی در پیش گرفته اســت کمک قابــل توجهی به 
خودکفایی و تولید کالاهای اساسی در کشاورزی نمی کند؛ 
ابتــدا باید دنبال کم کردن خلا عملکــردی در حوزه تولید 
محصولات اساسی کشاورزی رفت؛ مثلًا متوسط تولید گندم 
در هر هکتار در کشور ۳.۵ تن است در صورتی که کشاورزان 
خبره ما ۱۴ تن برداشــت می کنند؛ اگر به این سمت رفتیم 
که در تمام محصولات کشــاورزی خلأ عملکردی را کاهش 
دهیم، مطمئن باشید به درصد بالا و قابل توجه خودکفایی 

در تولید کالاهای اساسی خواهیم رسید.
وی تاکید کرد: در رابطه با محصولات جالیزی هم می توان 
با تغییر نحوه کشت، انجام عملیات به زراعی و به نژادی در این 
محصولات، راندمان عملکــرد را افزایش داد، مصرف آب را 
بهینه کرد و از همه مهمتر برای کشــور ارزآوری مناســبی 

را  تضمین نمود.

رئیسی در بیست و ششمین سالروز ملی صادرات خبر داد

پیشنهاد بسته ای برای رفع مشکلات تجاری

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس در نامه به رئیسی: 

مشکل کمبود دارو و سرم رفع شود

تعرفه گذاری بر محصولات جالیزی، آدرس غلط جهت رسیدن به خودکفایی است

شکایت پلیس از نمایندگان به ضرر خودش است
نماینده شــیراز در مجلس شورای اسلامی شکایت پلیس از نمایندگان را به 
ضرر پلیس دانســت و گفت: پلیس باید آن قدر قوی و صبور باشــد که نه فقط 
صحبــت ۴ نماینده که اظهارات ۴۰ نماینده هــم نتواند تاثیری در عملکردش 

داشته باشد.
علیرضا پاک فطرت در گفت وگو با ایســنا در واکنش به شــکایت فراجا از ۴ 
نماینده مجلس به دلیل انتقاد از گشت ارشاد در موضوع فوت مهسا امینی گفت: 
خیلی از نمایندگان مجلس درباره گشت ارشاد و عملکرد پلیس صحبت کرده اند 
که من هم یکی از آن ها هســتم اما تاکنون شــکایتی از من نشده است. درباره 
اینکه چرا تنها از ۴ نماینده مجلس شکایت شده،  پرس وجو کردم که گفتند این 

نمایندگان خیلی جو را خراب کردند؛  البته صحبت های آن ها را نشنیده ام.
وی با بیان اینکه »شکایت پلیس از نمایندگان را خیلی زیبا نمی بینم«،  گفت: 
شــکایت پلیس از نمایندگان به ضرر خودش خواهد بود. باید پلیس آنقدر صبور 
و دارای عملکرد قوی باشــد که حتی صحبت ۴۰ نماینده هم نتواند تاثیری در 

عملکردش داشته باشد.
وی با یادآوری اینکه شکایت پلیس به دستگاه قضایی نبوده و به هیات نظارت 
بر رفتار نمایندگان شــکایت شده است،  افزود: شــاید اگر این موضوع رسانه ای 
نمی شــد، بهتر بود چون بیشتر از همه، رســانه های بیگانه روی آن مانور دادند؛  
هدف رسانه های بیگانه ایجاد درگیری بین پلیس و مجلس است که مجلس و ۴ 

نماینده متشاکی با هوشیاری عکس العملی نشان ندادند.
پــاک فطرت در توصیه ای به پلیس گفت: پلیــس باید از نظر روابط عمومی 
قوی تر باشــد. ای کاش در همان ۲۴ ســاعت اولیه رخ دادن حادثه فوت »مهسا 
امینی« به مردم پاسخ داده و شفاف سازی می کردند نه اینکه تا روز آخر بگویند 
»ما مقصر نیستیم«. البته در این باره بحثی وجود دارد که خود پلیس نمی تواند 
بگوید مقصر نیست بلکه باید دســتگاه های دیگر با بررسی عملکرد اعلام کنند 

کدام دستگاه مقصر است.
وی با بیان اینکه »باید مقداری رفتارهای گشــت ارشــاد تغییر کند« گفت: 
باید گشــت ارشاد مقداری در آینده قانونمندتر حرکت کند؛  دولت هم درصورت 
صلاحدید لایحه ای به مجلس ارائه کرده تا همه چیز قانونمند شود بدین صورت 
که به جای برخوردهایی همچون دستگیری،  همچون سایر کشورها برخوردهایی 

همچون جریمه ها مالی اعمال شود.
این نماینده مجلس با تاکید بر اینکه رعایت قانون امری ضروری در تمام دنیا 
اســت، توضیح داد: وقتی داشتن حجاب یک قانون در کشور ماست،  باید رعایت 
شــود. در صورت رعایت نشدن این قانون، فرد مرتکب تخلف و مشمول جریمه 
می شــود و قانون این جریمه را مشخص کند. در این شرایط دیگر به شخصیت 

افراد توهین نخواهد شد.

اعتراض یک فرصت و نه یک تهدید است
یک عضو کمیسیون اجتماعی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه » اعتراض 
نشان دهنده بیداری، بصیرت، هوشمندی و نظارت مردم بر مسئولان و کارگزارن 
نظام است« گفت: اعتراض یک فرصت و نه یک تهدید است و ما این را غنیمت 

و نه بلا می دانیم.
ســید سلمان ذاکر در گفت وگو با ایسنا درباره ضرورت ایجاد بسترهایی برای 
بیان اعتراضات گفت: قانون اساسی مجوز برگزاری اعتراضات را داده است؛ قطعا 
مردم به خصوص جوانان، دانشــجویان، بانوان،  کارگران و کارمندان حق اعتراض 

دارند منتها مجوزی از وزارت کشور برای برگزاری تجمعات گرفته شود.
وی بــا بیان اینکه دولت باید آیین نامه مربوط به برگزاری تجمعات را تدوین 
کنــد، گفت: اصل موضوع برگزاری تجمعات در قانون اساســی آمده و پذیرفته 
شــده است لذا اکنون دولت باید برای تدوین نحوه برگزاری تجمعات ورود کرده 
و مشــخص کند که تجمع در کدام مکان،  خیابان و در چه زمان و با دادن چه 

شعارهایی برگزار شود.
نماینده ارومیه در مجلس شــورای اسلامی اعتراض را نشان دهنده بیداری، 
بصیرت، هوشمندی و نظارت مردم بر مسوولان و کارگزارن نظام دانست و افزود: 
اعتراض یک فرصت و نه یک تهدید اســت و ما این را غنیمت و نه بلا می دانیم 
لذا بانوان، جوانان، دانشــجویان و دانش آموزان در تریبون های آزاد و کرسی های 
آزاداندیشی شــرکت کرده و انتقادات و اعتراضات خود را بیان کنند، مسوولان 
هم باید حرف ها و انتقادات را شــنیده و آن ها را در عملکردش پیاده کند البته 
اگر اعتراض همراه به خسارت به اموال مردم و حتی به خود معترض باشد بدان 

معناست که فرد مسیری غیر از اعترض را در پیش گرفته است.
ذاکر در جمع بندی گفت: با توجه به اینکه در قانون اساســی به صراحت به 
موضوع برگزاری تجمعات اشاره شده است، باید دولت زمینه برگزاری اعتراضات 
را از طریق تدوین آیین نامه اجرایی برگزاری اعتراضات فراهم کند و خیلی هم در 

دادن مجوز برگزاری اعتراض سخت گیری نداشته باشد.
وی با تاکید بر اینکه باید حق اعتراض به رسمیت شناخته شود، افزود: البته 
نباید اعتراضات به گونه ای باشــد که در آن شعارهایی برخلاف ارزش ها، امنیت 
و حجاب داده شــود. در تمام دنیا هم اجازه سردادن شعارهایی برخلاف مبانی و 

مکاتب شان را نمی دهند.

مردم ایران همواره نسبت به مملکت و دین خود 
تعصب داشته اند

معاون اول رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت نشاط آفرینی در جامعه، بر لزوم 
برنامه ریزی برای اجرای برنامه های نشاط آفرین در استانهای سراسر کشور تاکید 

کرد.
به گزارش ایســنا، محمد مخبر در اختتامیه جشنواره وحدت اقوام ایرانی در 
محل دریاچه شــهدای خلیج فارس)چیتگر(، در گفتگو باخبرنگاران با اشاره به 
بازدید خود از غرفه های محصولات و صنایع دســتی اقوام اظهار داشت: در این 
بازدید با برخی از مردم وغرفه داران گفتگو کردم و خوشــبختانه امید و نشاط در 
روحیه آنها نمایان بود که لازم است اینگونه برنامه ها استمرار داشته باشد و تکرار 

شود.
وی با اشــاره به ابتکار این جشنواره برای حضور اقوام مختلف و معرفی رسم 
و رسوم قومیت های مختلف کشــورمان، تصریح کرد: مردمایران در طول تاریخ 
تعصب و علاقه زیادی نسبت به مملکت و دین خود داشته اند و به همین دلیل 
ایران همواره مستقل بوده است، اگرچه در برخی مقاطع گذشته زمامداران کشور 
وابستگی هایی داشتند. معاون اول رئیس جمهور برگزاری اینگونه جشنواره ها که 
عامل اتحاد و وحدت اقوام و مذاهب مختلف کشــور است را مثبت ارزیابی کرد 
وگفت: باید از برگزاری اینگونه برنامه ها حمایت شود و برای تقویت و تکرار چنین 

رویدادهایی تلاش کنیم.
وی تصریح کرد: جنبه مثبت دیگر این جشنواره اشتغالزایی و عرضه محصولات 
مختلف همچون صنایع دستی است که به طور ویژه توسط بانوان انجام شده است 

و امیدوارم شاهد توسعه اینگونه برنامه های مفید و سازنده باشیم.
گفتنی اســت بیش از یک میلیون نفر طی ده روز از جشــنواره وحدت اقوام 

ایرانی بازدید کردند. 
هر شــب از این جشنواره به یکی از قومیت های کشورمان اختصاص داشت و 
گروه های هنری،  فرهنگی و موسیقی در این ایام بامحوریت پیامبر اسلام)ص( و 
کشورمان ایران به اجرای برنامه های مختلف پرداختند. در این جشنواره بیش از 
۲۰۰ غرفه برای عرضه صنایع دستی، پوشاک سنتی، غذاهای محلی و... فعالیت 

داشتند.

واتس آپ و اینستاگرام مخل امنیت هستند
رئیس ســازمان پدافند غیر عامل کشــور گفت: شاهد مهاجرت نرم مردم در 

شبکه های داخلی هستیم که به صورت ارادی انجام می شود.
به گزارش ایسنا، سردار جلالی در حاشیه پنجمین  همایش ملی پدافند شهری 
در جمع خبرنگاران در رابطه با امکان فیلترینگ دو پلتفرم اینستاگرام و واتس اپ، 
اظهار کرد: پلتفرم هایی که به عنوان شبکه اجتماعی مورد استفاده قرار می گیرد، 
معمولا باید در چهارچوب قوانین و مقررات کشــور ها کار کنند. موضوع اولی که 
باید همه بر آن متعهد باشــند ، حفظ امینت برای مردم است زیرا امنیت نقش 
زیر ساختی برای همه حوزه ها دارد و در نبود امنیت، اقتصاد و فرهنگ و فضای 

سیاسی و اجتماعی هم خالی از معنا است .
وی ادامه داد: این دو پلتفرم در گذشــته هم نشــان داده اند که تابع قوانین 
جمهوری اســلامی نیستند و حاضر نشدند شرایطی را که وزارت ارتباطات برای 
آنها تعریف کرده است، بپذیرند. در حوادثی اخیر هم نقش فعال آنها دیده شده 

است.
جلالی خاطر نشــان کرد: این دوپلتفرم در حوادث اخیر، نوعی هماهنگی با 
دشمن در خارج از کشور و با منافقین و رژیم صهیونیستی داشتند و این اثبات 
شــده است، بنا براین شورای امنیت کشور تصمیم گرفت که تا زمانی که امنیت 

کشور احساس کند که تضمینی ندارد این پلتفرم ها را متوقف کند.

اخبار کوتاه

چهارمین جلسه دادگاه متهم میلاد حاتم آبادی ملقب به 
میلاد حاتمی در شــعبه ۱۵ دادگاه انقلاب به ریاست قاضی 

صلواتی برگزار شد.
به گزارش ایســنا به نقل از قوه قضائیه، صبح شنبه ۳۰ 
مهرماه چهارمین جلســه دادگاه متهــم میلاد حاتم آبادی 
فراهانی معروف به »میلاد حاتمی« از گردانندگان سایت های 
قمار و شرط بندی در خارج از کشور به ریاست قاضی صلواتی 
در شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب اسلامی با حضور مستشار دادگاه، 

وکیل مدافع و نماینده دادستان برگزار شد.
در ابتدای جلسه قاضی صلواتی خطاب به متهم بیان کرد: 
اتهامات میلاد حاتمی براســاس کیفرخواست صادره افساد 

فی الارض از طریق اشاعه فساد به صورت گسترده، اخلال در 
نظام پولی و ارزی از طریق خروج مبالغی از سیســتم پولی 
کشــور به مراکز قمار و تبدیل آن به ارز به خارج از کشور، 
دایر کردن مرکز قمار، تشــویق به فساد با توجه به اقدامات 
مخرب در فضای مجازی و گسترش بی بند و باری، اقدامات 

ضد اخلاقی و ضد انسانی است.
در این جلسه دادگاه، به دستور قاضی صلواتی فیلم هایی 

منتشر شد که مضمون آن فعالیت های مجرمانه و غیراخلاقی 
متهم در خارج از کشــور بود کــه از اقداماتش فیلم تهیه و 
در صفحه مجازی اینستاگرام خود به اشتراک گذاشته بود.
همچنین تصاویــری از چالش های غیــر اخلاقی متهم در 
اینســتاگرام، کلیپ های خودنمایی وی با استفاده از الفاظ 
رکیک و تشویق جوانان و نوجوانان به ثبت نام در سایت های 
قمار به نمایش در آورد. متهم در جلســه دادگاه در پاسخ به  

قاضی صلواتی که از وی خواســت تا درباره تصاویر منتشر 
شــده، توضیحاتی ارائه دهد، گفت:تمامی مــوارد را قبول 
دارم و توضیحی ندارم. در جلســه دادگاه، همچنین  فیلمی 
منتشــر شد که خانمی در آن عنوان کرد که میلاد دختران 
را اغفال کرده و به بهانه دادن پول و خانه و ماشــین از آن ها 
می خواســت تا به ترکیه بیایند. این خانم گفت که میلاد به 
دایرکت) پیام خصوصی( خواهرم آمد و قصد داشت تا او را با 
وعده امکانات، پول و... فریب دهد که من خواهرم را از رفتن 

به ترکیه منصرف کردم.
در پایان چهارمین جلســه دادگاه، قاضی صلواتی اعلام 

کرد: تاریخ جلسه بعدی دادگاه متعاقبا اعلام خواهد شد.

میلاد حاتمی در چهارمین جلسه دادگاه:

ترویج فحشا و فساد را قبول دارم


